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Reforma vysokého školství se odkládá

7.6.2012 21:05    ČRo 1 - Radiožurnál    Zpráva   
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Kritizovaná reforma vysokého školství se odkládá. Ministr školství Petr Fiala dnes po setkání s rektory univerzit oznámil,
že stáhne příslušný návrh zákona. Ministerstvo už také nepočítá se zavedením školného. Místo něj by ale studenti mohli
platit takzvané zápisné. Ve spojení jsme teď s rektorem Masarykovy univerzity Mikulášem Bekem, dobrý večer.
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
Dobrý večer.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Pane rektore, co říkáte na rozhodnutí ministra Fialy zastavit tu spornou a kritizovanou reformu vysokých škol?
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
Já myslím, že hlavně neplatí ta mediální zkratka, že by byla zastavena reforma. Bylo zastaveno další projednávání
jednoho věcného záměru zákona. To neznamená nutně zastavení nějakých změn ve vysokém školství. Já jsem rozuměl
výroku pana ministra tak, že místo jednoho velkého nového zákona půjde cestou dílčích novelizací toho stávajícího
zákona.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
A ty dílčí novelizace toho stávajícího vysokoškolského zákona by tedy měly obsahovat všechny ty prvky, se kterými
přišel jeho předchůdce pan Dobeš?
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
To já myslím, že nebude obsahovat asi všechny prvky. Ministr slíbil, že bude s reprezentacemi vysokých škol projednávat
jakýsi katalog těch reformních témat a na základě míry shody o těch jednotlivých tématech se potom rozhodne, která
témata zařadí do těch novelizačních procesů.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Na jakých těch tématech jste tedy původní reformy vysokých škol, kterou představil ministr Josef Dobeš, na které z nich
panuje největší  shoda podle vašeho názoru mezi rektory?
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
Já si skutečně úplně netroufám teď odhadnout, jaký bude výsledek té debaty, ale dokáži předvídat, že poměrně velká
shoda bude v potřebnosti změn v akreditačním procesu a bude existovat poměrně velká vůle přistoupit k nějaké změně
v pojetí dosavadních profesorských a docentských titulů, i když velikost té změny je těžké předvídat.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Pokud jde o ten často kritizovaný návrh na vznik těch rad vysokých škol, se kterými přišel ministr Dobeš. Myslíte, že
to tedy vypadne z té novelizace nebo z té ...
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
To opravdu asi předvídat nelze. Já myslím, že i pan ministr je v podstatě na začátku té diskuse a tady bych opravdu
se radši zdržel předvídání a věštění z koule.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
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Ministr Fiala dnes také odmítl školné, ale stále uvažuje o takzvaném zápisném. Není to ale v podstatě totéž?
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
Je to odraz jakési české terminologické zvyklosti. O školném v Česku hovoříme jako o poplatcích, které by vyjadřovaly
skutečné náklady toho studia, to takzvané zápisné je označení pro poplatek, který by byl spíše administrativním
manipulačním poplatek spojený s registrací do jednoho semestru. Ale je to spíše terminologická niance, než skutečný
rozdíl. Ten rozdíl je v celkové výši toho poplatku především.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
A myslíte si tedy, že nějaká forma spoluúčasti studentů jaksi bude i v té nové reformě nebo v té novelizaci, kterou
připravuje teď?
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
Já očekávám, že ano, protože tak, jak sleduji vývoj ekonomiky a sleduji diskuse politiků o financování veřejného sektoru,
zdá se mi, že neexistuje moc velká šance na to, že by veřejné prostředky dokázaly účinně zlepšit financování vysokých
škol a myslím si, že jediná šance k nápravě toho současného stavu, který je velmi bídný, vede pes nějakou kombinaci
veřejných a soukromých prostředků, včetně případného zápisného.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Vy a vaši kolegové jste se s ministrem školství dnes také dohodli, že příští rok vysoké školy přijmou o 5 procent méně
studentů. Proč?
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
To vlastně odráží demografický vývoj v české společnosti. Pokud vlastně budeme přijímat o nějaké jednotky
procent méně studentů, znamená to, že bude pořád nastupovat na vysoké školy stejný podíl té věkové koorty těch
devatenáctiletých, těch maturantů a vlastně v relativních číslech se tak nic nemění, mění se to jenom v absolutních
číslech. Prostě, v nadcházejících letech bude méně maturantů.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Říká rektor Masarykovy univerzity Mikuláš Bek, děkujeme a na slyšenou.
Mikuláš BEK, rektor Masarykovy univerzity
--------------------
Na slyšenou.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
A na druhé lince je Václav Drozd z Iniciativy za svobodné vysoké školy. Dobrý večer.
Václav DROZD, Iniciativa za svobodné vysoké školy
--------------------
....
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Slyšíme se, pane Drozde? Tak, zdá se, že máme problémy se spojením s Václavem Drozdem z Iniciativy za svobodné
vysoké školy, která protestovala proti tomu původnímu návrhu reformy vysokých škol z dílny Josefa Dobeše. Pokusíme
se s panem Drozdem ještě spojit. Slyšíme se? Tak zdá se, že se nám spojení nepodaří navázat, čili pojďme k dalšímu
tématu.


